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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Csák János, kultúráért és innovációért felelős 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor rendezik az oktatók és dolgozók bérét az állami
fenntartású egyetemeken ?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Sajtóhírek szerint az Eötvös Loránd Tudományegyetem (ELTE) 650 dolgozója novemberben az
egyetem vezetéséhez és a fenntartóhoz fordult a bérek tarthatatlansága miatt. Tudomásom szerint
több kar kari tanácsa is tárgyalta az ügyet, de érdemi változás nem történt.

Most nyílt levelet írtak tekintettel arra, hogy az ELTE oktatói alapbérei olyan alacsonyak, hogy ez
már az intézmény alapműködését is veszélyezteti. Tovább fokozza a helyzet súlyosságát, hogy ez
érinti mind az oktatói, kutatói, mind az adminisztratív és egyéb munkaköröket is. Sajnos a bérek
európai,  közép-európai,  sőt  még  magyarországi  összehasonlításban  is  rendkívül  megalázóak,
miközben általánosságban is igaz, hogy a magyar felsőoktatást jellemző bérek még közép-európai
összehasonlításban  sem  versenyképesek,  amelynek  következtében  a  felsőoktatási  szakemberek
utánpótlása  és  az  elvándorlás  lassítása  egyre  nehezebbé  válik.  A  nem  állami  egyetemeken
végrehajtott béremelések is csak az egyetemi hierarchia tetején, az egyetemi tanárok viszonylatában
eredményeztek elfogadható, ám az európai normáktól még így is fényévekre elmaradó bérezést.

Felhívták a nyilvánosság figyelmét, hogy az állami egyetemeken a tanársegédek alapbére (bruttó
221.800  Ft)  alacsonyabb,  mint  a  2023-as  minimálbér  (bruttó  232  ezer  Ft),  de  az  új  garantált
bérminimum  (bruttó  296  ezer  Ft)  még  az  egyetemi  adjunktusi  alapbérnél  is  magasabb.
Nyilvánvalóan a minimálbérnél kevesebbet senki nem kereshet, így „Az elmúlt években az ezeket az
összegeket kiegészítő, központilag előírt 15+15%-os béremelés csak „munkáltatói döntésen alapuló
illetmény” formájában valósult meg, és az átlagos tanársegédi bér ezzel együtt is alatta marad az
átlagkereset 60%-ának.” – írják.  Siralmas ez olyan emberekkel szemben, akik mesterdiplomával,
nyelvvizsgákkal,  doktori  fokozattal,  de  minimum  megkezdett  doktori  tanulmányokkal



 
rendelkeznek.

Tehát  az  eddigi  emelések  nem  jelentettek  valódi  megoldást,  mert  ezeket  pótlékokkal,
kiegészítésekkel  oldották  meg,  ami  bármikor  visszavonható,  így  tartva  létbizonytalanságban  a
dolgozókat.  Szerintük  az  alapbérek  azonnali  megháromszorozására  lenne  szükség  ahhoz,  hogy
biztosítva legyenek a megfelelő színvonalú egyetemi képzések.

Az alapproblémát az okozza, hogy az állami és az alapítványi egyetemi bérek között hatalmasak a
különbségek.  A Felsőoktatási  Dolgozók  Szakszervezete  kért  erre  vonatkozó  adatokat,  így  tíz-
tizenkét alapítványi intézmény információi alapján kijelenthető, hogy átlagosan nem ritkák a 150-
200 ezer forintos különbségek, de az oktatóknál ez a 300 ezer forintot is megközelítheti.

Az állami egyetemeken az oktatást-kutatást segítő dolgozók (pl. a tanulmányi osztályok ügyintézői,
bérszámfejtők, laboránsok) helyzete a legrosszabb, mert ők még mindig a közalkalmazotti bértábla
alapján  kapják  a  fizetésüket,  ez  azonban  2008  óta  nem  változott.  Ezt  kellett  a  fenntartóknak
kiegészíteniük az aktuális minimálbér vagy garantált bérminimum összegére, így viszont eltűntek a
lépcsők. Tehát ugyanannyit keres minden oktatást-kutatást segítő munkatárs: a pályakezdő és az is,
aki évtizedek óta ott dolgozik, ez pedig feszültséget okoz közöttük.

A fentiekre tekintettel kérdezem Miniszter Urat, hogy mit tesznek annak érdekében, hogy rendezzék
a felsőoktatásban dolgozó közalkalmazottak bérezését? Továbbá mik a terveik az állami fenntartású
egyetemeken oktatók és dolgozók bérezésével?

Tisztelettel,

Dr. Brenner Koloman                                                                           Balassa Péter
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